
УРОК 1



Розминка

1 2 3

З’ЯСУЙ ЗНАЧЕННЯ ТАКИХ ФРАЗЕОЛОГІЗМІВ:

Зарубати 
на носі Водити за 

носа
Кіт у мішку



Орфографія. Апостроф Ставимо  після Б, П, В, М, Ф 
перед Я, Ю, Є, Їп’ять

м’ята
в’юн

п’є
солов’їМАВПЯЧИЙ

Правило 
№1

?



Орфографія. Апостроф
Якщо перед тим місцем, де чисто 

теоретично повинен стояти апостроф, 
йдуть підряд 

два приголосних звуки  (крім звука [р]), то 
апостроф НЕ ставиться!

Правило №2

АЛЕ!
!!Якщо один із тих приголосних звуків, що стоять підряд, це звук [р], 

апостроф ставиться!
Наприклад: торф’яний, черв'як, верф’ю, арф'яр



Орфографія. Апостроф 

Після звука [р] перед 
Я,Ю,Є,Ї апостроф 

ставимо, якщо чуємо 
тверду, роздільну, 
йотовану вимову:

На узгір'ї  кур'єр з 
матір'ю побачили пір'я, 

сузір'я та бур’ян. 

Після звука [р] перед Я,

Ю,Є,Ї апостроф не 

ставимо, якщо чуємо 

м'яку неподільну вимову.

Напр.: гарячий, рясний, 

буря, буряк, порятунок, 

рюмсати, Рєпін.

Правило 
№3

Правило 
№4

Лук'ян, Лук'янець, 

Лук'яненко, 

Лук'янівна, 

Лук'янович, 

Лук'янівка, 

Лук'янівський,…



Орфографія. Апостроф

Апостроф ставимо на стику префікса та кореня, якщо останній починається на Я,Ю,Є,

Ї:

без'язикий, від'єднати, з'ясувати, над'їдений, над’ярусний, роз'ятрити, дит'ясла, пан’
європейський, транс’європейський.

пі
д

яремний
Роз'ятрити?



В іншомовних 
словахстави

мо
НЕ 

ставимо
Б'єф, комп'ютер, п'єдестал, 

інтерв'ю, прем'єр, торф'яний, 

к'янті, миш'як, Рив'єра, 

Монтеск'є, Руж'є ад'юнкт, 

ад'ютант, ін'єкція, 

кон'юнктивіт, кон'юнктура,…

Бязь, бюджет, бюро, пюпітр, 

мюрид, фюзеляж, кювет, 

рюкзак, рюш, Барбюс, 

Бюффон, Вюртемберг, 

Мюллер, Гюго, Рюдберг,…



Практи
каЗавдання 1. Перекладіть слова українською мовою, запишіть

Взгорье, вьючный, Юрьев, Репин, мясорубка, Хьюстон, мясистый, мелочь, 
каменистый, съесть, семья, двухъярусный, Арефьев.

Завдання 2. Уставте, де потрібно, апостроф

Перед…осінній, п…яльця, чер..вяк, дзв..якнути, Дерев…янко, зв..язувати, цв..ях, 
св..ято, присв…ята,  б..юро, хлоп..я, бар..єр, бур…ячиння, бур..ян, бур..як, 

Примор..я, мор..я, необ…їжджений, кур..єр, Валер…ян, В..язьма, сер..йозний, 
узгір..я, валер…янка, пам..ять, Робесп..єр, б…язевий, перм…як, моркв..яний, м..

ясний, в…йокнути.



Практик
аЗавдання 3. Від поданих слів утворіть прикметники

Дерево, мед, Різдво, морква, бруква, олово, дрова, риба, трава, кров, лижва, 
торф, мавпа, камінь, мавпа, рута, присвята, сурма, солома, зоря, торф.

Завдання 4. Утворіть слова за допомогою префіксів (об-, з-, роз-, під-, від-)

Їхати, юдити, ятрити, їсти, юрба.

Завдання 6. Розподіліть слова на два стовпчики: ті, що пишуться з апострофом, та ті що пишуться 
без апострофа

П…ємонт, ал…янс, б…юст, жираф…ячий, Х…юстон, Лавуаз…є, авен…ю, автопавіл…йон, прем…єра, 
батал…йон, бл…юз, г…яур, бл…юмінг, модел…єр, бутон…єрка, б…юро, мад…яр, б…язь, д…юшес, 

вал…юта, прес-пап…є, ін…єкція, пан…європейський, п…юпітр,  Пхен…ян вар…єте, В…єтнам, вол…єра, 
дез…інформація, кон…юктивіт, дос…є, дубл…яж, Н…юфаундленд.



ЗН
О

Неоднозначних запитань, пов’язаних із новим правописом, НЕ буде!



Розв’яжи прості 
приклади

2*6=
8+9=
42:6=

20-2=
1+17=
22:2=
3*5=



Розшифруй за відповідями до прикладів 
слово

1 2 3 4 5 6 7

8 9 10 11 12 13 14

15 16 17 18 19 20 21

22 23 24 25 26 27 28

29 30 31 32 33

ІМЕННИК



Морфологія. 
Іменник

Предмет, особа, істота, явище

хто? 
що?Рід, число, відмінок



Морфологія. Іменник

Стіл – він мій; чол.р.

Картина – вона моя; жін.р.

Дзеркало – воно моє; сер.р.



Морфологія. 
Іменник

Біль – чол.р.

Доберіть до поданих іменників слова з довідки, узгоджуючи їх в роді

Собака, нежить, каніфоль, вуаль, нехворощ, ступінь, 
степінь, дриль.

Слова для довідки: добрий, сильний, твердий, чорний, зелений, перший, 
математичний, гострий.

!



Морфологія. 
Іменник

Біль, дриль, тюль, толь, запис, 
напис, опис, підпис, рукопис, 

перекис, живопис, собака, Сибір, 
ярмарок, Дніпро, продаж, накип, 

кір, степ, степінь, ступінь, 
полин.

Антресоль, бандероль, газель, 
вуаль, каніфоль, мігрень, 

нехворощ, папороть, путь, 
розкіш, фланель. 

Жіно
чи

й рі
дЧоловічий рід



Морфологія. 
Іменник Назви професій – чол.р.

Дитинчата людей та тварин – сер.р.

Інженер Марина, оператор Тетяна, режисер Оксана

Хлоп'я, дівча, левеня, зайченя, слоненя, горобеня



Рід незмінюваних іменників

Чернігів 
місто = сер.р.?

Ні!
Чернігова, Чернігову – 
змінюється, отже це 

правило не 
застосовуємо

Кінь в пальті з пляшкою ситра



Морфологія. 
Іменник

Ваніль, каніфоль, пропис, бридж, поні, абажур, 

папороть, Сибір, Псалтир, жирандоль, гуаш, 

нероба, дриль, Аерозоль, скрижаль, туш, дівча, 

кужіль, шагрень, перекис, ярмарок, шампунь, 

Онтаріо, цвіль, фенхель, путь, консоль, мігрень, 

бязь, бешамель, полин, жаднюга, кашне.

Вправа. 
З’ясуй рід іменників 

ЗН
О



Морфологія. 
ІменникВідмінки

Називний – хто? що?

Родовий – кого? чого?

Давальний – кому? чому?

Знахідний – кого? що?

Орудний – ким? чим?

Місцевий – на кому? на чому?

Кличний 

немає

даю

бачу

пишаюся

сиджу

Кличний відмінок

Слова на –а

 Маша – Машо, 
Микола - Миколо

Слова на –я

 Юлія – Юліє
мрія - мріє

Слова на -й

 Андрій – Андрію
добродій - добродію

Зменшено-
пестливі назви

 Валя – Валю
Даня – Даню

Ганнуся – Ганнусю
Бабуся - бабусюІнші чоловічі 

імена на  -0
Людвіг – Людвігу
Степан - Степане



Морфологія. 
Іменник

Запам’
ятай!



-ович,-йович

-івна,-ївна

Імена по батькові. Прізвища

Андрій+ович=Андрійович
Олег+ович=Олегович

АЛЕ! Григорович, Ілліч, Якович
 Миколайович/Миколович, 

Савич/Савович, Кузьмич/Кузьмович, 
Лукич/Лукович, Левович/Львович, 

Хомич/Хомович

Сергій+івна=Сергіївна
Ігор+івна=Ігорівна

АЛЕ! Григорівна, Іллівна, Яківна, 
Миколаївна/Миколівна, Левівна/Львівна, 

Кузьмівна, Савівна, Хомівна

Чоловічі на –ко та приголосний 
ЗМІНЮЮТЬСЯ, жіночі – НІ

Н. Олена Довбуш-Косенко Олег Довбуш-Косенко
Р. Олени Довбуш-Косенко Олега Довбуша-Косенка
Д. Олені Довбуш-Косенко Олегу Довбушу-Косенку (-ові)

Зн. Олену Довбуш-Косенко Олега Довбуша-Косенка
Ор. Оленою Довбуш-Косенко Олегом Довбушем-Косенком
М. на Олені Довбуш-Косенко на Олегу Довбуші-Косенку (-ові)

Кл. Олено Довбуш Косенко Олеже Довбуше-Косенку



Морфологія. Іменник
Утвори імена по-батькові

Ілля   - 

Микола – 

Микита – 

Ілько - 

Анатолій – 

Євгеній – 

Євген – 

Юрій – 

Геннадій - 

Провідміняй прізвища

Іван Карпенко-Карий

Григорій Сковорода

Ліна Костенко



Морфологія. ІменникІнше про іменник
Стаття, статтю, статті, АЛЕ статей

Мам/мамів, губ/губів, баб/бабів

Сльозами/слізьми,
Свинями/свиньми,

Штанами/штанями/штаньми,
Чоботами/чоботями/чобітьми

Татар, болгар, АЛЕ осетинів, 
грузинів, монголів

Радість – радістю,
Жовч – жовчю, АЛЕ

Сіль – сіллю, мить - миттю

Листопаду (процес)-листопада (місяць)
Морозу (погода)-Мороза (прізвище)
Кавказу (регіон)-Донецька (місто)



Морфологія. 
Іменник

ЗНО



Рубрика «Слово 
дня»

мжичк
аДуже дрібні краплі 

води, які насичують 
повітря; дрібний 

густий дощ; мряка



Синтаксис. 
Речення 

Види 
реченьпросте складне

безсполучниковесполучникове

складносурядне складнопідрядне

з’
ясувальне означальн

е

обставинне
• (місця
• часу
• умови
• причини
• мети
• способу дії
• порівнянн

я
• допусту
• наслідку)

• двоскладне – односкладне
• озн.-особ.

• неознач.-особ.
• узагал.-особ.

• безособ.
• називне

• поширене – непоширене
(поширене – є другорядні чл.р.,

непошир. – тільки підмет і/або присудок)

• повне – неповне
(випущений член речення, найчастіше 

присудок)

• неускладнене – ускладнене
(звертання

вставні слова/конструкції
однорідні чл.р.

відокремл.дод./означ./обст.
уточн.чл.р.)

(є і підмет, і 
присудок)

(є тільки підмет або тільки 
присудок)

Тільки одна граматична основа (підмет і/або 
присудок)

Дві або більше граматичних основи (підметів і/або 
присудків)

Частини реч.з’єднує якесь коротке 
слово

Частини реч. з’єднані тільки 
розд.знаком та інтонацією

Частини рівноправні, питання 
немає

Одна част.головна, 
інша залежна, є 

питання

кого?що?чим?
який? чий?



Синтаксис. 
Речення

Порівняйте

1. Мама прийшла. – Мама прийшла, а тато ще працює.

2. Мама прийшла. – Прийшла нарешті.

3. Мама прийшла. – Стомлена мама прийшла.

4. Мама прийшла до квартири. – Мама раз – і в квартиру.

5. Стомлена мама прийшла. – Мама прийшла, стомлена від тяжкого дня./Мама прийшла і почала варити їсти.

6. Прийшла мама, яка була на роботі.

7. Прийшла мама, щоб зробити цю роботу.

8. Мама запитала, чи є що поїсти.

9. Мама прийшла, тато на роботі.



Синтаксис. 
Речення

Вправа «Ворожіння по книзі»

Розгорни книгу на будь-якій сторінці. 

Випиши в зошит перше речення, що привернуло твою увагу. 

Спробуй дати характеристику цьому реченню за попередньою 

таблицею.



ЗНО



Дякую за увагу!


